
صبا شعردوست |  فراهم آوردن زمینه مناسب 
برای فعالیت های احزاب و گروه های سیاسی کشور 
و برداش��ته ش��دن فضای امنیتی در حوزه فعالیت 
سیاسی ازجمله شعارهای انتخاباتی حسن روحانی 
در انتخابات ریاس��ت جمهوری بود. ح��ال کمتر از 
یک س��ال به انتخاب��ات مجلس باقی مانده اس��ت، 
بررسی های »ش��هروند« نش��ان می دهد که دولت 
به طور نسبی در این دوره در مقایسه با دولت گذشته، 
موفق تر عمل کرده اس��ت. اگرچه وزیر کشور دولت 
حس��ن روحانی تعلق به جناحی دارد که نزدیک تر 
به اصولگرایان است اما شواهد امر نشان می دهد که 
در عرصه عمل در حوزه احزاب نگاهی فراجناحی بر 
وزارت کشور حاکم اس��ت. هر چند وزارت کشور در 
این حوزه با انتقاداتی نیز مواجه اس��ت و هنوز شاید 
جا برای کار بیشتر داشته باشد، اما برآورد کلی نشان 
از آن دارد، گش��ایش هایی در ح��وزه احزاب صورت 

گرفته است. 
در این میان گله گزاری های اصلاح طلبان بس��یار 
بیشتر از اصولگرایان بود. آنها همواره از فراهم نبودن 
ش��رایط ب��رای برگزارکردن همایش ها و نداش��تن 
تریبون گله داش��تند. روز گذش��ته اما محمدرضا 
خاتمی، فعال سیاس��ی اصلاح طلب از مهیا ش��دن 
مقدمات حضور اصلاح طلبان در انتخابات مجلس در 
گفت وگو با ایس��نا خبر داده است. خاتمی بر همین 
مبنا گفته اس��ت که اصلاح طلبان برای رسیدن به 
اجماع در تلاش هس��تند و اراده آنها بر این است که 
به اجماع برس��ند، مقدمات این امر نیز فراهم شده 
است. ان شاءالله در آینده این سازوکار و اجماع فراهم 
ش��ود و امیدواریم اصلاح طلبان بتوانند با لیس��تی 
کامل و واحد در انتخابات مجلس شرکت کنند. البته 
حرف های خاتمی مورد تایید بخش زیادی از جریان 
اصلاح طلب اس��ت، چراکه محم��د کیانوش راد هم 
در گفت وگویی با »ش��هروند« چندی پیش از فراهم 
بودن شرایط فعالیت های انتخاباتی اصلاح طلبان در 
شهرستان ها خبر داد و گفت که آنها به طور مداوم و 
مستمر نشست ها و جلسات انتخاباتی شان را برگزار 

می کنند. 
نش��انه دیگر از فراه��م بودن فضا، ش��روع مجدد 
فعالیت ه��ای ح��زب اعتماد ملی اس��ت ک��ه روز 
گذشته از زبان رسول منتجب نیا، قائم مقام دبیرکل 
حزب »اعتماد ملی« بیان ش��د. این ح��زب درحال 
حاضر دبیرکل ن��دارد و پس از انتخابات  س��ال88، 
فعالیت هایش متوقف ش��ده بود ام��ا ظاهرا اکنون 
دوب��اره قصد فعالیت دارد. حجت الاس��لام رس��ول 
منتجب نیا، قائم مقام دبیرکل اعتماد ملی که پیش تر 
هم درباره فعال شدن برخی کمیته ها و دفاتر حزب 
در سراس��ر کش��ور خبر داده بود، این بار به صورت 
رسمی فعالیت های این حزب را تشریح و از برگزاری 
همایش های اعتماد ملی در آینده نزدیک خبر داد. 
رسول منتجب نیا به »شهروند« گفت: »فضای کشور 
نس��بت به گذش��ته تغییر زیادی کرده است. ما در 
گذش��ته نه تنها برای برگزاری همایش و جلس��ات 
کوچک مشکل داش��تیم بلکه حتی نمی توانستیم 
برای یک ش��ام خودمانی با اعضای اعتماد ملی دور 
هم جمع ش��ویم. اما در این دولت وزارت کش��ور در 
همایش هایش به عن��وان یک حزب مس��تقل از ما 
دعوت می کند و این نشان می دهد که فعالیت های 
حزبی برای دولت مهم است. از طرف دیگر پنجشنبه 
هفته جاری هم قرار است اولین نشست خانه احزاب 
را تش��کیل دهیم و این درحالی اس��ت که در دولت 
گذشته خانه احزاب نتوانست فعالیت هایش را ادامه 

دهد. اما با این حال توقعات از دولت بالاست.« 
در حالی که دولت اکنون تا حدود زیادی درصدد 
عمل به وعده های انتخاباتی اش ازجمله خارج شدن 
فضای کشور از حال امنیتی است و کمتر خبری از 
موانعی که بر س��ر راه فعالیت های احزاب اس��ت به 
گوش می رسد اما به نظر می رسد که احزاب در درون 
خود اختلاف س��لیقه هایی دارند که اتفاقا طبیعی 
است. اختلاف سلیقه هایی که درنهایت می تواند به 
وحدت و انسجام آنها کمک مضاعفی کند. در همین 
زمینه به گفته منتجب نیا اعتماد ملی قرار است که 
وارد عرصه انتخابات مجلس ش��ورای اسلامی شود 
ولی دراین باره گویا موانعی بر سر ارایه لیست واحد 
اصلاح طلبان وج��ود دارد، چراکه ش��ورای مرکزی 
اصلاح طلب��ان و ش��ورای راهب��ردی اصلاح طلبان 
به عن��وان دو مجموعه ب��زرگ اصلاح طلبان اکنون 
 درح��ال برنامه ری��زی ب��رای انتخابات هس��تند و

 از ای��ن رو از احزاب به عنوان زیرمجموعه ش��ورای 
مشورتی و ش��ورای راهبری دعوت می کنند و این 
درحالی اس��ت که منتجب نیا می گوید اعتماد ملی 
می خواهد با عنوان هویت مستقل حزبی در یکی از 

این مجموعه ها حضور داشته باشد. 
او با انتقاد از این 2شورا درباره فعالیت های حزب 
متبوعش توضیحاتی داد و گف��ت: »بعد از انتخابات 
ریاس��ت جمهوری در  س��ال92 من اولی��ن فردی 
بودم که طرح وحدت اصلاح طلبان را مطرح کردم. 
با این وجود ما از این ط��رح اکنون فاصله گرفته ایم 
و در میانه راه اش��تباهی رخ داده که این اشتباه باید 
رفع شود. باید استان ها هم برای خود تصمیم گیری 
کنند. م��ن معتقدم ب��رای جبران این اش��تباه دیر 
نش��ده و این انحراف باید جبران شود.« او در پایان با 
تشکر از حمایت های وزارت کشور گفت: »ما پروانه 
و مجوز فعالیت مان مشکلی نداشت و از این رو هیچ 
مانعی برای فعالیت نداشتیم و به همین دلایل شاید 
توانس��تیم در این دولت س��ریع تر کارمان را شروع 
کنیم. اما با این حال وزارت کش��ور تعامل خوبی با 
احزاب دارد و همین نقطه قوتی اس��ت. در مجموع 
به نظرم با توجه به 2 انتخاباتی که در پیش روست، 

دولت در عرصه سیاس��ت داخلی باید فعال تر عمل 
کند و بداند که توقع ها بالاست.«

در س��وی دیگ��ر ماج��رای ب��از ش��دن زمین��ه 
فعالیت های سیاسی هم نباید از فعالیت مجدد خانه 
احزاب غافل ش��د. خانه ای که بازگشایی و کمک به 
از سر گیری فعالیت هایش یکی از وعده های حسن 
روحانی، در ابتدای کاندیداتوری اش برای انتخابات 
ریاست جمهوری بود. اگرچه نزدیک به 2 سال از این 
وعده می گذرد اما پ��س دادن مدارکی که در دولت 
گذشته توسط وزارت کشور ضبط شده بود، امکان 
برگزاری مجمع عمومی خانه احزاب را فراهم کرد. 
مجمعی که منتجب نیا هم به آن اش��اره کرد. البته 
مس��ئولان وزارت کش��ور از معاون سیاسی گرفته 
تا قائم مقام و خود وزیر کش��ور باره��ا گفته اند که از 
بازگش��ایی مجدد خانه احزاب اس��تقبال می کنند 
 و اح��زاب خودش��ان باید دس��ت به کار ش��وند. از 
همین رو به نظر می رس��د که اح��زاب اکنون آماده 
برگزاری مجمع عمومی هستند و می خواهند چراغ 

خانه احزاب را روشن کنند. 
اگرچ��ه برخی فعالان سیاس��ی ه��ر از چندی از 
برخی کاس��تی ها گلایه می کنند ک��ه البته آن هم 
بیشتر از زبان فعالان سیاسی در شهرستان ها شنیده 
می شود مثل ماجرایی که چندی پیش در بابل رخ 
داد. هم��ان ماجرای��ی که رئیس دول��ت قبل اجازه 
برگزاری همایش پیدا کرد اما اصلاح طلبان اس��تان 
از عدم اجازه استاندار به آنها برای تبلیغات گسترده 
همایش هایشان خبر دادند. چه آن که در این زمینه 
حتی حجت الاس��لام علوی، وزی��ر اطلاعات هم در 
س��فر یک روزه اش به البرز گفت که در دولت تدبیر 
و امید اس��تانداران صرفا نماینده یک جریان خاص 
سیاسی نیستند و تلاش شده تا از همه جریان های 
سیاسی در اس��تان ها، استفاده ش��ود. او همچنین 
در ادامه ط��ی صحبت هایی که بیش��تر بوی تلنگر 
داشت گفت که سایه مدیریت استانداران بر تمامی 

گرایش های سیاسی باشد. 
در مجم��وع دولت و وزارت کش��ور درحال تلاش 
برای مهیا کردن هرچه بیشتر فضای مناسب برای 

فعالیت های احزاب هس��تند. داری��وش قنبری هم 
چندی پیش در گفت وگویی با »شهروند« به همین 
مسأله تاکید کرد و گفت که فضا برای فعالیت های 

هر 2 جناح فراهم است. 
فضای فعالیت برای جن��اح اصولگرا هم همچنان 
فراهم است و نیم نگاهی به اخبار فعالیت آنها می تواند 
تایید این مطلب باشد. همان طور که اصلاح طلبان 
مشغول راه اندازی احزاب شان هستند، اصولگرایان 
هم بیکار ننشسته اند. روز گذشته، اسماعیل جلیلی، 
نماینده اصولگرای مجلس شورای اسلامی از تشکیل 
حزب »امید ملت« با حضور جمعی از فعالان سیاسی 
و نمایندگان سابق و ادوار مجلس به فارس خبر داد. 
جلیلی گفت: » قرار است تا 3 هفته دیگر ضمن تهیه 
و تدوین اساسنامه حزب، درخواست صدور مجوز را 
به وزارت کشور ارس��ال کنیم.« از سوی دیگر، آنچه 
در اردوگاه اصولگرایی بیش از اردوگاه اصلاح طلبی 
مورد بحث است، »وحدت« است. وحدتی که ترازوی 
هر یک از این 2 جناح را می تواند سنگین تر از دیگری 
کند. به نظر می رس��د که کار اصولگرایان نسبت به 
2 دوره انتخابات مجلس گذش��ته کمی س��خت تر 
اس��ت چراکه که به گفته محمدرضا باهنر، نماینده 
اصولگرای مجلس، اکنون فض��ای رقابتی برای هر 
2 جناح فراهم است. این درحالی است که به گفته 
برخ��ی اصولگرایان چ��ون باهن��ر اصلاح طلبان در 
انتخابات گذشته، مشارکت جدی نداشتند. اکنون 
اما اصولگرایان ه��م درحال برگزاری نشس��ت ها و 
مجمع های داخلی خود هس��تند. در همین راستا 
روز گذش��ته حجت الاس��لام تقوی، رئیس شورای 
همگرایی اصولگرایان از برگزاری نشس��ت شورای 
همگرای��ی فرزندان ولایت در 25 اس��تان کش��ور 
خبر داد و گفت:  این جلس��ات با حضور بین 600 تا 
یک هزار و 200 نفر برگزار شده است. به نظر می رسد 
ک��ه اصولگرای��ان و اصلاح طلبان ه��ر دو به عنوان 
اصیل تری��ن جریان های سیاس��ی کش��ور درحال 
فعالیت برای انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی 
هستند و درحالی فعالیت می کنند که فضا برای هر 

دو جریان مهیا است.

گپروی خط خبر

خوشامدگویی دولت تدبیر و امید به فعالیت های حزبی
بررسی »شهروند« از زمینه فعالیت احزاب در دولت یازدهم  
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عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

 طرح مجلس برای
  نظارت بر توافق هسته ای

 فقط مذاکرات را پیچیده تر می کند 
شهروند| پس از تصویب 
طرح نظارت بر توافق هسته 
ای با ایران در کنگره امریکا، 
کمیس��یون  س��خنگوی 
امنی��ت ملی مجل��س ایران 

هم از طرح دو فوریتی خبر داده که بر مبنای آن 
نمایندگان بر توافق نظارت تقنینی و تصویبی می 
کنند. احمد بخشایش اردستانی دیگر عضو این 
کمیسیون اما معتقد اس��ت چنین طرحی تنها 
از س��ر انفعال مطرح می شود ضمن اینکه نباید 

مذاکرات را از این پیچیده تر کرد.
طرح دو فوریتی نمایندگان مجلس برای 
نظارت بر توافق هسته ای را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
نکته اولی که نباید فراموش کرد این است که 
خود مذاکره میان ایران و آمریکا پس از 35 سال 
به اندازه کافی پیچیده هست بنابراین مانباید آن 
را پیچیده تر کنیم. آمریکای��ی ها با این طرحی 
که در سنا تصویب کردند بر پیچیدگی مذاکرات 

افزودند.
یعنی ش�ما ه�م از دس�ته تحلیلگرانی 
هس�تید که معتقدید تصوی�ب این قبیل 
طرح ه�ا در س�نا نوعی تقس�یم کار میان 
کنگره و کاخ س�فید ب�رای اعمال فش�ار 

بیشتر به ایران است؟
البته ک��ه نه. من ب��ا این تحلیل اص��لًا موافق 
نیس��تم. من معتقدم این یک دعوای داخلی در 
آمریکا است و نمی خواهند آقای اوباما به عنوان 
رئیس جمهوری که توانس��ت مسئله هسته ای 
ایران را از طریق مذاکره حل و فصل کند مطرح 
شود. درواقع این میراثی است که اوباما به دنبال 

دست یابی به آن است. 
این قوانین و ترتیب�ات آمریکایی دقیقاً 

چه معنایی برای ما دارد؟
ببینید ما در توافق هسته ای حدود 23 مصوبه 
تحریم داریم که 18 تای آن را رئیس جمهوری 
دستور داده که خودش هم می تواند لغو کند و 5 
تحریم دیگر درواقع قانون اس��ت که باید کنگره 
آن را لغو کند. بازی برای ما زمانی آغاز می ش��ود 
 که برای لغو ای��ن قوانین کنگره ب��ه ماجرا ورود 
می کند. هم��ه مجالس این تمای��ل را دارند که 
قدرت بیشتری نسبت به قوه مجریه داشته باشند 
و موضوع توافق هس��ته ای نیز به کنگره آمریکا 
این فرصت را می دهد تا قدرت رئیس جمهوری 

دمکرات را به چالش بکشد.
مجلس ما با این طرحی ک�ه اخیراً امضاء 
شده می تواند در مذاکرات جایگاه ایران را 

بالاتر ببرد؟
اگر به س��مت پروتکل الحاقی م��ی رفتند به هر 
حال باید توافق به مجلس می آمد به این دلیل که 
در خود قوانین آژانس آمده پذیرش پروتکل الحاقی 
باید حتماً به تصویب پارلمان کشورها برسد اما این 
طرحی که آقای نقوی حس��ینی از آن سخن گفته 
اند به نظر من یک طرح احساس��ی و انفعالی است 
که در مقابل اقدام سناتورهای آمریکایی انجام داده 
اند. یعنی ما هم به اندازه کنگره آمریکا به پیچیدگی 
 این طرح اضافه می کنیم. توافق وقتی امضاء ش��ود

 52 روز بع��د از تایید کنگره اجرایی می ش��ود این 
موضوع حالا دیگر مش��خص اس��ت ام��ا اینکه ما 
می خواهیم در این میان چ��ه کنیم حکایت زدی 

ضربتی ضربتی نوش کن است. 
 طرح س�نا چق�در به ض�رر ای�ران تمام

 می شود؟
 ن��ه آنقدره��ا. درواق��ع م��ا را 52 روز عق��ب

 می اندازد. اما در عوض موضوع برای ما ش��فاف 
ش��د. به نظرم اوباما باید از همان ابتدا می گفت 
که من تنها می توانم 18 تحریم رئیس جمهوری 
را لغو کنم و برای لغو 5 قان��ون خود کنگره باید 
اقدام کند. رئیس جمهوری تنها می تواند قوانین 
کنگره را متوقف کند و این به این معنا است که 
رئیس جمهوری بعدی می تواند قوانین متوقف 

شده را مجدداً به جریان بیندازد.  

برش

محمد هاشمی: 

در دولت قبل اجازه دیدار مقامات 
خارجی با  هاشمی را نمی دادند

محم��د  هاش��می در مصاحب��ه ب��ا باش��گاه 
خبرنگاران درباره ممانعت دولت احمدی نژاد از 
دیدار مقامات داخلی و خارجی با رئیس مجمع 
تشخیص گفت: در دوره احمدی نژاد قدری وی 
مانع ایجاد می کرد. مثلا اگر وزیر یا استانداری به 
دیدار آیت الله می آمد، به واس��طه این دیدار عزل 
می ش��د. نمونه دیگر تیم های خارجی بودند که 
پس از سفر به ایران خواستار ملاقات با  هاشمی 
بودند و پ��س از ارای��ه این درخواس��ت به دفتر 
ریاس��ت جمهوری عنوان می ش��د آیت الله وقت 
ندارند. بعد سفیر آن کشور با دفتر آقای  هاشمی 
تماس می گرف��ت و عنوان می کرد مس��ئولان 
کشورمان خواس��تار ملاقات با ش��ما بودند که 
ظاهرا آیت الله وقت نداش��تند. حتی بش��ار اسد 
رئیس جمهوری س��وریه زمانی که برای دیدار با 
آیت الله با این موانع روبه رو شد، گفته بود آیت الله 
 هاشمی مانند پدر من است و من می خواهم حتما 
با وی ملاقات داشته باشم اما پاسخی که به او ارایه 

شد، کماکان این بود که آیت الله وقت ندارند.

با صدور پیامی

 سیدحسن خمینی 
درگذشت صادق آیینه وند   را   تسلیت گفت

حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن خمینی، 
یادگار ام��ام راح��ل)ره( در پی درگذش��ت صادق 
آیینه وند، پیام تس��لیتی را صادر ک��رد. به گزارش 
ایلنا، متن این پیام بدین ش��رح است: »درگذشت 
عالم وارسته و اندیشمند خدوم به عرصه فرهنگ، 
حضرت آق��ای دکتر ص��ادق آیینه وند ط��اب ثراه 
موجب تأثر ش��د. اینجانب ضمن عرض تس��لیت 
درگذش��ت ایش��ان که همواره از مفاخ��ر علمی و 
فرهنگی ای��ن س��رزمین خواهند ب��ود، از خدای 
متعال علو درجاتشان را مس��ألت دارم.« همچنین 
حجت الاس��لام حس��ن روحانی، رئیس جمهوری 
کش��ورمان و محمد رضا عارف، رئی��س بنیاد امید 
ایرانیان هم در پی این واقعه در پیامی درگذش��ت 

دکتر صادق آیینه وند را تسلیت گفتند.

معاون فرماندارتهران: 

کمک به توسعه فعالیت احزاب اولویت 
فرمانداری است

علی اصغر ناصربخت گفت: اح��زاب و گروه ها در 
افزایش نش��اط جامعه نقش مهمی دارند به همین 
سبب کمک به توس��عه فعالیت آنان از اولویت های 

فرمانداری تهران است.
به گزارش ایرنا، ناصربخ��ت افزود: هر چه فعالیت 
احزاب و گروه ها در جامعه قانونمن��د افزایش یابد، 
نشاط سیاسی در جامعه گسترش خواهد یافت و در 
نتیجه زمینه مش��ارکت آحاد جامعه در بخش های 
مختل��ف فراه��م می ش��ود. وی گف��ت: برگزاری 
نشس��ت ها و انجام تجمع ها در چارچوب قانون و با 
نظارت مراجع قانونی از راه های توسعه مشارکت فعال 
احزاب و گروه ها در جامعه اس��ت که دولت یازدهم 
تحقق این امر را جزو سیاس��ت های خود قرار داده 

است.
معاون سیاس��ی، انتظامی فرماندار تهران گفت: 
به منظور کمک به توسعه فعالیت احزاب در تهران 
تاکنون 120 مجوز برای انجام تجمع در محیط های 
سربسته در حوزه سرزمینی شهرستان تهران صادر 

شده است.

سیاست های کلی برنامه ششم توسعه 
کشور تقدیم رهبر معظم انقلاب می شود

بررسی و تدوین سیاست های کلی برنامه ششم 
توسعه جمهوری اسلامی ایران در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ش��نبه  پایان یافت و ب��ه زودی برای 
تایید نهایی تقدیم رهبر معظم انقلاب خواهد شد. 
به گزارش روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، بررسی و تدوین ادامه سیاست های کلی برنامه 
ششم توس��عه جمهوری اس��لامی ایران، در جلسه 
شنبه مجمع تش��خیص مصلحت نظام به ریاست 

آیت الله اکبر  هاشمی  رفسنجانی پیگیری شد.
در این جلس��ه ع��لاوه بر اکثریت اعضا، روس��ای 
کمیس��یون های اجتماعی و ویژه حمایت از تولید 
ملی و نظارت بر اجرای سیاس��ت های اصل 44 در 
مجلس ش��ورای اس��لامی، قائم مقام وزیر کش��ور، 
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده، رئیس 
ارکان و امور مشترک ستاد کل، معاون طرح و برنامه 
و بودجه ستاد کل و رئیس اداره ایثارگران ستاد کل 
نیروهای مسلح و معاون اجرایی دبیرخانه شورایعالی 
امنیت ملی، معاون��ان وزارت ارتباطات و اطلاعات و 
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان کشور نیز حضور داشتند.
در جلسه مجمع تش��خیص مصلحت نظام پس 
از بحث و بررس��ی های مبس��وط اعضا و مدعوین، 
بیست و ش��ش بند از این سیاست ها در بخش های 
امور اقتصادی، بودجه، فناوری اطلاعات و ارتباطات 
و فضای مجازی، امور خدم��ات اجتماعی، دفاعی، 

امنیت، اجتماعی و خانواده به تصویب رسید.

سپاه فجر اظهارات وکیل مطهری را 
تکذیب کرد

س��پاه فجر فارس با اشاره به اخبار منتشر شده 
به نق��ل از وکیل علی مطهری گف��ت: هیچ گونه 
شکایتی علیه فرد حقیقی و حقوقی نداشته است. 
 به گزارش ایس��نا، در متن تکذیبیه س��پاه فجر
 آمده است: »با توجه به متن خبر مندرج در برخی 
خبرگزاری ها و روزنامه ها با عنوان »س��پاه پاسداران 
از عوامل حمله به مطهری شکایت کرد «که در خبر 
آمده است بدین وسیله س��پاه فجر فارس نسبت به 
اظهارات مصطفی ت��رک همدانی، وکیل آقای علی 
مطهری به اطلاع می رساند: هیچ گونه شکایتی علیه 
فرد حقیقی و حقوقی نداشته است و مطالب مندرج 
در خبرگزاری ه��ا و روزنامه های کثیرالانتش��ار در 
تاریخ های 16 و 17 اردیبهشت  سال جاری را تکذیب 

می نماید.«

رئیس بنیاد امید ایرانیان: 

 امکان ندارد صدایی را
 بتوان خاموش کرد

محمدرضا عارف در جمع دانشجویان دانشگاه های 
اس��تان خراس��ان جنوبی، با تاکید بر این که امکان 
 ندارد بتوان صدای��ی را خاموش کرد، گفت: انتظار از

 رئیس جمهوری محترم نسبت به حل مسأله حصر 
که مطالبه بخش��ی از جامعه به خص��وص جوانان 
است، این است که جدیت بیش��تری به خرج دهد. 
به گزارش امید، وی با بی��ان این که نباید ارزش ها را 
فدای امی��ال حزبی کنیم، گف��ت: مهم ترین کانون 
تفکر و تربیت نیروی انسانی دانش��گاه است و برای 
رسیدن به این مهم نیاز به دانشگاه چند بعدی داریم 
و دانشگاه های تک بعدی ما را به مقصود نمی رساند. 

حس��ینعلی امیری می گوید این طرح در صورت 
قانون شدن ارتباط مستقیم مردم با منتخبان شان 

کاهش می یابد.
قائم مقام وزیر کشور در تش��ریح برخی از معایب 
استانی ش��دن انتخابات گفت: با تصویب این طرح، 
ارتباط مس��تقیم مردم با منتخبان مجلس کاهش 
یافته و به موضوع نمایندگی در مجلس نیز خدشه 

وارد می آید.
به گزارش ایرنا، حس��ینعلی امیری در تش��ریح 
دیدگاهش درباره معایب طرح استانی شدن انتخابات 
که از سوی ش��ماری از نمایندگان مجلس پیگیری 
می ش��ود با بیان این که در صورتی ک��ه این طرح به 
قانون بدل ش��ود، دولت و وزارت کشور با کمال میل 
آن را اجرا خواهند کرد، یادآور شد: ارتباط بخشی از 
مردم با بخشی از حاکمیت که مجلس و قوه مقننه 
اس��ت، قطع ش��ده یا آن که کاهش خواه��د یافت؛ 
علاوه براین که نمایندگان مجلس نیز همانند وضع 
 فعلی، خود را مل��زم به پاس��خگویی نخواهند دید.
او گفت: براس��اس ماده یک طرح اس��تانی ش��دن 
حوزه های انتخابیه مجلس ش��ورای اس��لامی، کل 
اس��تان تبدیل به یک حوزه انتخابیه بزرگ می شود 
که در نتیجه داوطلبان حوزه های انتخابیه کوچک و 
افراد مستقل باید در شرایطی سخت، با داوطلبان و 
چهره های شاخص استان و کاندیدای مورد حمایت 
احزاب و نیز گروه های سیاس��ی ب��ه رقابت بپردازند 
وعملا شانس رقابت را از دست می دهند که ممکن 
اس��ت مناطق دورافتاده و شهرستان های کوچک از 

داشتن کرسی نمایندگی مجلس محروم شوند.
عضو سابق شورای نگهبان به ماده 2 طرح استانی 
ش��دن انتخابات اش��اره کرد و گفت: ای��ن ماده نیز 
مس��تقل نیس��ت و اصولا موضوعیت ندارد؛ چرا که 
به موجب تبص��ره 2 ماده 9 قان��ون انتخابات فعلی، 

هیچ یک از داوطلبان نمایندگی مجلس نمی توانند در 
بیش از یک حوزه انتخابیه خود را نامزد کنند.

قائم مقام وزیرکشور در ادامه گفت: درحال حاضر 
برگزاری انتخاب��ات و ش��مارش آرا و اع��لام نتایج 
انتخابات مجلس شورای اسلامی به ویژه در حوزه های 
تک کرسی به سهولت انجام می شود اما استانی شدن 
حوزه های انتخابیه فرآیند اخذ رأی، ش��مارش آرا و 
اعلام نتایج با روش سنتی و دستی را مشکل خواهد 
کرد چراکه هرکدام از رأی دهندگان به تناسب استان 
محل اخ��ذ رأی به تعداد 3 تا 35 نف��ر رأی خواهند 
 داد. همچنین فرآیند اخذ رأی، قرائت و شمارش آرا
 و غیره زمانبر شده و اعلام نتایج انتخابات استان هایی 
مانند تهران، خراس��ان رضوی، آذربایجان ش��رقی، 

اصفهان وفارس به طول خواهد انجامید.
وی یک��ی دیگ��ر از معایب طرح اس��تانی ش��دن 
حوزه ه��ای انتخابی��ه مجلس ش��ورای اس��لامی را 
مشخص نبودن نهاد مس��ئول تجمیع آرای انتخابات 
حوزه های فرعی و اع��لام نتایج نهای��ی انتخابات در 
سطح استان برشمرد و گفت: در قانون انتخابات فعلی 
بس��یاری از مواد قانون و آیین نامه اجرایی آن و س��یر 
انجام فرآیندهای انتخابات با توجه به الزامات ناش��ی 
از محدودی��ت رأی دهن��دگان در حوزه های انتخابیه 
مجلس وضع شده است که با برداشتن مرز حوزه های 
انتخابیه برای رأی دهندگان در س��طح استان، عملا 
 انج��ام این فرآین��د ب��ه روش فعلی ض��رورت ندارد.

عضو س��تاد انتخابات کش��ور با بیان این که در طرح 
استانی شدن حوزه های انتخابیه مجلس، بدون توجه 
به س��وابق حوزه انتخابیه جدید »اس��تان« و از تمامی 
حوزه های انتخابیه تابعه استان به عنوان »حوزه انتخابیه 
فرعی« نام برده شده است، گفت: این تعریف جدید از 
حوزه انتخابیه فرعی با چارچوب فعلی قانون انتخابات 

در تعارض است که این امر هم مغفول مانده است.

معایب طرح استانی شدن انتخابات به روایت قائم مقام وزیر کشور

س
مجل

کشوروزارت 

ش�هروند| 24 س��اعت پس از آن که اعلام شد 
س��نای آمریکا با 98رأی موافق طرح نظارت کنگره 
بر توافق هسته ای با ایران را تصویب کرد که براساس 
آن توافق هسته ای با ایران باید پس از 5روز به کنگره 
ارایه شود و نمایندگان 30روز فرصت خواهند داشت 
تا آن را بررسی کنند، سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی مجلس ش��ورای اس��لامی نیز از تهیه طرحی 
دوفوریتی در مجلس ایران خبر داد که براساس آن 
توافق هسته ای ایران و 1+5 باید به تصویب مجلس 

برسد و مجلس بر روند اجرای توافق نظارت کند. 
به گزارش ایس��نا، سیدحس��ین نقوی حسینی 
دراین باره گفته اس��ت: ما طرح��ی دوفوریتی را در 
مجلس در دس��ت اقدام داریم ک��ه هم بعد تقنینی 
و تصویب��ی و هم بع��د نظارتی توافق هس��ته ای در 
آن دیده شده اس��ت. به موجب این طرح اولا توافق 
هسته ای ایران و 1+5 باید به تصویب مجلس برسد 
و ثانیا مجلس باید بر روند اجرای توافق نظارت کند. 
به گفته آقای نقوی حس��ینی این ط��رح به امضای 
جمع زیادی از نمایندگان رسیده و ممکن است در 
آینده با امضاهای بیشتری در صحن علنی مجلس 
پیگیری شود. س��خنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس در پاسخ به این که آیا این 
طرح مقابله مجلس با طرح مصوب س��نای آمریکا 
برای نظارت بر توافق هسته ای اس��ت؟ گفت: ما به 
جهت س��ازوکارهایی که قانون اساسی پیش بینی 
کرده و مس��تند به اصول 77 و 125 قانون اساس��ی 
این طرح را تهیه کرده ای��م. درواقع این طرح با توجه 
به ظرفیت های قانون اساس��ی و اختیاراتی است که 
مجلس دارد و به عنوان مقابله با سنا یا کنگره آمریکا 

نیست اما عملا همین معنا را خواهد داشت. 

نماینده مردم ورامین در مجل��س با بیان این که 
تاکنون بیش از 60نماینده این ط��رح دوفوریتی را 
امضا کرده اند، درباره زم��ان ارایه این طرح به صحن 
علنی مجلس نی��ز گفت: دراین باره نشس��ت هایی 
برگزار ش��ده و گفت وگوها و مش��ورت هایی صورت 
گرفته اس��ت اما به دلی��ل این که مدیری��ت پرونده 
هسته ای در کشورمان مدیریت خاصی است، همه 
جوانب کار باید در نظر گرفته ش��ود و مشورت های 
لازم صورت گی��رد و بعد از آن این طرح در دس��تور 
کار قرار خواهد گرفت. خبر تصویب طرح سنا برای 
نظارت کنگره بر توافق هسته ای با ایران واکنش های 
 متع��ددی را در داخل و خ��ارج از آمری��کا به دنبال 
داش��ته اس��ت ازجمله علاالدین بروجردی، رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در اینباره 
گفته بود: فکر می کنم امر بر آمریکایی ها مشتبه شده 
زیرا آنها فکر می کنند مجموعه توافقی که قرار است 
صورت بگیرد با آمریکاس��ت. به گفت��ه این نماینده 
مجلس اگرچه آمریکایی ها در همه مسائل منطقه در 
یک توهم به سرمی برند و براساس آن عمل می کنند 
اما در رابطه با مس��أله هسته ای باید بدانند که طرف 
مقابل ما مجموعه 1+5 اس��ت و ما خارج ازاین روال 
عمل نمی کنیم. درعین حال چند قانون گذار دیگر در 
مجلس نمایندگان نیز این قانون را ناکافی دانسته و 
گفته اند لازم است طرح مستحکم تری برای نظارت 
بر توافق ارایه ش��ود زی��را به گفته »م��ارک میدوز«، 
س��ناتور جمهوری خواه ایالت »کارولینای  شمالی« 
»قویا شک داریم که طرح تصویب شده بتواند نظارت 
کنگره را افزایش دهد.« اوبام��ا پیش تر گفته بود در 
 صورت اضافه نشدن متمم به این طرح با آن موافقت

 خواهد کرد. 

مجلس ایران به مقابله با طرح سنای آمریکا رفت
 نقوی حسینی از تهیه دو فوریت طرحی خبر داد که براساس آن 

توافق هسته ای باید به تصویب مجلس برسد
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